
اقتصادی6

گــروه اقتصادی -ســید علی 
حسینی با اشاره به ظرفیت های ایران 
برای اســتفاده از فرصــت اقتصادی 
جــام جهانی در قطر اظهار داشــت: 
فــارغ از بحــث جام جهانی که یک 
موقعیــت خاص و رویدادی اســت 
که می توانستیم بهترین استفاده از این 
فرصت داشته باشیم تا استانی جنوبی 
نزدیک به قطر مانند بوشهر و هرمزگان 
اقتصــاد دریایی خود را تقویت کنند، 
اساسا در کشــورمان برنامه ای برای 

گردشــگری دریایــی نداریم و نه در 
دریــای خزر، نه در خلیج فارس و نه 
عمان علی رغم پتانســل های بی نظیر 
این مناطق، گردشگری تعریف نشده 
از این رو زیرساخت های گردشگری 
و پذیرش مســافران را هم در اختیار 

نداریم.
وی بــا بیــان اینکــه از آنجایی 
کــه برنامه کلی گردشــگری به ویژه 
گردشــگری دریایی در کشــورمان 
تعریف نشــده بنابراین زیرســاختی 

بــرای اســتفاه از فرصت هایی  مانند 
جام جهانی نداریم، ادامــه داد: بنادر 
گردشگری بسیار کوچکی در مناطقی 
ماننــد کیش وجــود دارد اما فعالیت  
شــناورهای کوچک دراین مناطق در 

حد گشت دریایی است.
رییس کمیســیون حمل و نقل و 
لجستیک اتاق بازرگانی درباره ادعای 
برخی از مســئولان برای راه اندازی 
کشــتی های کروز بین ایــران و قطر 
در ایام جام  جهانی گفت: کشتی های 

کــروز در اســکله های مخصوص با 
آبخور بالا می تواننــد پهلو بگیرند و 
این کشتی های کروز عمدتا در دریای 

مدیترانه فعال هســتند و در واقع یک 
شهربندری محسوب می شود و امکان 
پذیرش حدود 4 هزار مســافر دارند 
از ایــن رو این شــهر روی آب در هر 

بندری پهلو بگیرد، اقتصاد آن شــهر 
بندری تغییر می کند.

حسینی با بیان اینکه گردشگری 

دریایی تجارتی اســت که ایران از آن 
غافــل بوده، افــزود: در خلیج فارس 
فرصت طلایی تجارت گردشــگری 
دریایی در بــازه زمانی جام جهانی با 

قطر را از دست دادیم. وی تاکید کرد: 
در همــان دورانی هم که قطر در تنش 
ایجاد شده با کشورهای عربی، فقط به 

ایران دسترسی داشت و از مسیر ایران 
می توانست اســتفاده کند،  نتوانستیم 
از این فرصــت بهره ببریم چراکه در 
بنادر جنوبی زیرساخت هایی مناسب 

وجود ندارد که بتواند ترانزیت عمده 
یک کشور همســایه را انجام دهد و 
نتوانســتیم مرکز تامین مایحتاج قطر 

باشیم.
رییس کمیســیون حمل و نقل و 
لجستیک اتاق بازرگانی با بیان اینکه 
حداقل باید باید ســهم تجارت سنتی 
در خلیج فارس را حفظ کنیم، گفت: 
اما درباره قطر موضوع تنها از دســت 
دادن فرصت ها نیســت و تحریم ها 
باعث شــدند که قطر به شــناورهای 
ایران اجازه تــردد به در بنادر خود را 
ندارد و تجارت بندری ســنتی با قطر 
هم به مشــکل خورد به طوری که تا 
سال گذشته شــناورهای باری ایران 
از 4 بنــدرگاه قطر تنهــا اجازه تردد 
بــه یک بندرگاه را آن هم با شــرایط 
ســختگیرانه داشــتند و البته یکی از 
دیگر دلایل سختگیری قطر به بحث 
جابــه جایــی مواد مخــدر از طریق 
شــناورهای ایرانی بر می گشــت که 
این مشــکلات با رایزنی های انجام 
شــده تا حدودی برطرف شــده و از 
چند ماه گذشــته کشــتی های باری 
 ایران بــه بنادر قطــر راحت تر تردد 

می کنند.
حسینی ادامه داد: برنامه ایران این 
بود که در ایام جام جهانی با ســرریز 

تماشاگران از امکانات هتلی در کیش 
و قشم اســتفاده کنند اما در نهایت به 
اینجا رســیدیم که ایران درخواست 
داد این مناطق به پارکینیگ هواپیماها 

تبدیل شوند. 
باید توجه داشته باشیم که قاعدتا 
برنامه ریزی ها برای چنین رویدادهای 
بین المللی در ســطح جــام جهانی 
یک الی دو ماه قبل از اجرا و شــروع 
رویداد انجام نمی شود و  قطر حداقل 
از دو سال گذشــته زیرساخت های 
 ایــران را مــورد ارزیابــی قــرار 

داد.  
وی افــزود: به طــور قطع قطر 
یک ماه قبل از آغاز این رویداد منتظر 
زیرســاخت های ایران نمی ماند این 
درحالی است که فرودگاه های دبی به 
مراکز تزانزیت مســافر تبدیل شده و 
حرف اول را در منطقه می زند و قطر با 
توجه به پیمان همکاری با کشورهای 
خلیج فارس از امکانات کشــورهای 
مجهز به این امکانات استفاده می کند 
اما ایران از آنجایی که کمترین مسافت 
را با کشــور قطر را دارد می توانست 
قابل  اقتصــادی  بهره برداری هــای 
توجهــی از ایام جام جهانی داشــته 
 باشــد کــه این فرصت را از دســت 

دادیم.

شناورهای ایران اجازه تردد در بنادر قطر را ندارد؛

فرصتی تجارت گردشگری دریایی 
جام جهانی را از دست دادیم

رییس کمیسیون حمل و نقل و لجستیک اتاق بازرگانی اظهار داشت: درباره قطر موضوع تنها از دست دادن فرصت ها
 نیست و تحریم ها باعث شدند که قطر به شناورهای ایران اجازه تردد به در بنادر خود را ندارد و تجارت بندری سنتی با قطر 
هم به مشکل خورد به طوری که تا سال گذشته شناورهای باری ایران از 4 بندرگاه قطر تنها اجازه تردد به یک بندرگاه را آن 

هم با شرایط سختگیرانه داشتند.

گروه اقتصادی - ترانزیت کالا از مسیر  
ایران در پنج ماهه ســال جاری با رشــد ۲۵ 

درصدی به رقم ۶ میلیون تن رسید.
علیرضا مقدســی با اعلام این مطلب 
گفت: ترانزیت کالا از سال قبل روند افزایشی 
داشــت به گونه ای که در سال ۱4۰۰ حدود 
۱۲.۵ میلیون تن کالا از مســیر ایران ترانزیت 
شد که نســبت به مدت مشابه سال قبل ۶۸ 

درصد افزایش یافت.
وی افزایش میزان ترانزیت در سال قبل 
و پنج ماهه امسال را از آن جهت حائز اهمیت 

دانست که این رشد در شرایط تحریم و پس 
از اینکه میزان ترانزیت از سال ۹۳ تا سال ۹۹ 

کاهشی بود، رخ داد.
رئیــس کل گمرک ایران با اشــاره به 
اینکه مجموع اقدامات صورت گرفته سبب 
افزایش ترانزیت از مسیر ایران در این مدت 
شــد، اظهار داشت: افزایش ساعت کاری در 

گمرکات مرزی و نشســت مشترک  مدیران 
گمرکات مرزی با همتایان خود با طرف مقابل 
برای تسهیل ترانزیت کالا، اجرای سامانه ها و 
تیر الکترونیکی، اجرای طرح انتخاب مسیر 
)سلکتیویتی( در رویه ترانزیت گمرک شهید 
رجایی و بهره گیری از ظرفیت کریدورهای 

بین المللی از جمله این اقدامات بود.

به گفته مقدسی، در راستای استفاده از 
این کریدورها، اولین محموله تحت صحابت 
کارنه تیــر از مبداء امــارات متحده عربی، 
ورودی از گمرک شــهید باهنر و خروجی 
از گمرک بازرگان و به مقصد کشــور ترکیه 
بوده است. وی ادامه داد: فعال سازی کریدور 
ترانزیتی ورودی از کشور ترکیه و خروجی از 

گمرک دیر به مقصد قطر، فعال سازی کریدور 
ترانزیتی ITI در دو حوزه ریلی و جاده ای از 
مبدا پاکستان و استفاده از مسیر ترانزیت ایران 
و خروج به مقصد ترکیه، فعال ســازی مسیر 
ترانزیتی از مبدا کشــور قزاقستان ورودی از 
گمرک اینچه برون و خروج از گمرک رازی 
به مقصد ترکیه، فعال سازی مسیر ترانزیتی از 

مبدا کشور روسیه ورودی از گمرک سرخس 
و خروجی از گمرک شهید رجایی به مقصد 
هند از جمله مســیرهای است که با استفاده 
از ظرفیت های آن منجر به رشــد ترانزیت از 
مسیر ایران شــد. به گفته رئیس کل گمرک 
ایران، با فعال سازی کریدور شمال - جنوب 
اولین محموله ترانزیتی از مبدا فنلاند، ورودی 

از مرز آســتارا و خروجی از گمرک شــهید 
رجایی به مقصد هند انجام شد.

مقدســی افزود: درخصــوص ورود 
کالاهای ترانزیتی از مبدا کشــور پاکســتان 
ورودی گمرک میرجاوه و کالاهای ترانزیتی 
ورودی از گمرک آســتارا و از طریق راه آهن 
به دلیل عدم اتصال راه آهن رشــت - آستارا 
و تفاوت عرض ریل های ایران و پاکســتان، 
گمرک ایــران با ارائه تســهیلات از جمله 
ترانشیپمنت کالا به فعال سازی این کریدورها 

و تسهیل ترانزیت کمک کرد.

رئیس کل گمرک ایران خبر داد:

رشد ۲۵ درصدی ترانزیت کالا از مسیر ایران در پنج ماهه امسال

 باید توجه داشــته باشیم که قاعدتا برنامه ریزی ها برای چنین رویدادهای بین المللی 
در ســطح جام جهانی یــک الی دو ماه قبل از اجرا و شــروع رویداد انجام نمی شــود 
و  قطر حداقل از دو ســال گذشــته زیرســاخت های ایــران را مورد ارزیابــی قرار داد.  

گروه اقتصادی - وزیر صمت 
گفت: با توجه به ممنوعیت 4 ســاله 
واردات خــودرو، تنظیــم آیین نامه 
واردات باید دقیق انجام می شــد. در 
آییــن نامه لزوم انتقال فناوری و ارائه 
خدمات پس از فــروش مورد تاکید 

قرار گرفته است.
رضا فاطمی امین در نشســت 
خبری با بیان اینکه در ســال جاری 
در اکثر محصولات رشــد تولید قابل 
توجه داشته ایم که نشاندهنده فعالیت 
بخــش صنعت و معــدن و تجارت 
اســت، اظهار کــرد: در محصولاتی 
همچــون فــولاد خــام ۵.۲ درصد، 
محصــولات فــولادی 4.۹ درصد، 
آلومینیوم ۸.4 درصد، کنســانتره ۲۰ 
درصد، شیشه جام ۷ درصد، ظروف 
۱۷ درصد، خودروی سواری )کامل( 
۲۵۰ درصد، پتروشــیمی ۹ درصد، 
پلی اســتر ۵ درصد، کفش ۳۱ درصد 

و تلویزیون ۶ درصد رشد داشته ایم.
وزیر صمت افزود: البته در تولید 
محصولاتــی ماننــد کمباین کاهش 
تولید داشــتیم. همچنیــن در تولید 
روغن خوراکی و پودر شــوینده هم 
به ترتیــب ۲۶ و ۷ درصد افت تولید 
را تجربه کردیم. این مسأله هم کاملًا 
قابل توجیه است و بعد از حذف ارز 
ترجیحی این اتفاق افتاد. البته کاهش 
تولید به معنای کمبود در بازار نیست، 
بلکــه عرضه و تقاضا متعادل شــده 

است.
وی در پاسخ به سوالی در مورد 
واردات خــودرو، با بیــان اینکه ۲۵ 
درصد تولید ناخالص داخلی کشور 
تحت پوشــش وزارت صمت است 
و ســهم خودرو از این شاخص ۱۸ 
دهم درصد اســت، گفــت: واردات 
خودرو از نظــر وزارت صمت بنا به 
۳ دلیل بلامانع است زیرا یک فضایی 
در کشــور وجود دارد که قصد ایجاد 
انحصار و حمایت بی حد و حصر از 
صنعت خودرو داریم پس با باز شدن 
بــاب واردات این انحصار و حمایت 

شکسته می شود.
فاطمــی امین گفت: از ســویی 
دیگر به دلیل تراز نبودن بازار خودرو، 
قیمت ها در این بازار دو نرخی شــده 
اســت که قیمــت بازار متناســب با 
دلار تعیین می شــود و مــردم برای 
حفظ ارزش پول و ســرمایه خودرو 

می خرند.
وی افزود: دلیل سوم این بود که 
در سبد محصولات داخلی خودروی 
اقتصــادی باکیفیــت نداریم. پس از 
مسیر واردات باید فقدان محصولات 
اقتصــادی را جبران کنیــم و بعد به 
ســمت داخلی ســازی برویم و این 

نقیصه را حل کنیم.
وزیر صمت بــا بیان اینکه آئین 
نامه واردات خودرو بر اســاس این 
ســه معیار تنظیم شد، گفت: با توجه 
به ممنوعیت 4 ساله واردات خودرو، 

تنظیــم آئین نامــه واردات بســیار 
حساس بود و باید دقیق انجام می شد. 
در آئین نامه لزوم انتقال فناوری و ارائه 
خدمات پس از فــروش مورد تاکید 
قرار گرفته اســت امــا آیا این دو بند 
منجر به ایجاد محدودیت در واردات 

می شود؟ پاسخ منفی است.
فاطمی امین ادامه داد: از سویی 
دیگــر وقتی به عدم تراز بودن عرضه 
و تقاضا در بازار اشــاره می کنیم پس 
خودروی وارداتی شاید سود و هزینه 
ناعادلانه ای برای واردکننده داشــته 
باشــد؛ به عنوان مثال اگر خودروی 
4۰۰ میلیــون تومانــی ۶۰۰ میلیون 
تومان فروخته شود رانت است. اگر 
بــازار روان بود این اتفاقات نمی افتاد 
امــا ما ناگهان قصد باز کردن ســد را 
داریم و اگر هوشــمندانه نباشد سیل 

می شود.
تعرفه شــناور، رانت را از 

بین می برد
وزیــر صمت در مورد شــناور 
بودن تعرفه واردات خودرو و احتمال 
بروز رانت، گفت: اگر تعرفه شــناور 
نمی گذاشــتیم اولین مطالبه گر شما 
بودید زیرا به دلیل عرضه کم و تقاضا 
بالا ســود زیادی نصیــب واردکننده 

می کرد.
وی اضافه کرد: تعرفه شــناور 
رانت را از بین می برد. ما ســود مجاز 
را مشخص می کنیم و مابه التفاوت را 
به عنوان سود بازرگانی اخذ می کنیم.

وزیر صمت تصریــح کرد: در 
واقع ممکن بود بخاطر نامتوازن بودن 
عرضــه و تقاضا، تعییــن عدد ثابت 
بــرای تعرفه، برای واردکننده ســود 
زیاد و رانت ایجاد کند، بنابراین قرار 
شــد برای از بین بردن رانت، به جای 
یک سود بازرگانی ثابت، میزان سود 

واردکننده تعیین شود.
علت عرضــه خودروهای 

خارجی در بورس کالا
وی تصریــح کــرد: مــا گفتیم 
خــودروی خارجــی در بورس کالا 
عرضه شــود بــه شــفافیت کمک 
می کند. پس بــا عرضه در بورس به 
این اطمینان می رسیم که خودرو با چه 
قیمتی فروخته می شــود. چه بسا که 
خودروهایی که در این چند وقت هم 
در بورس عرضه شــد پایین تر از نرخ 
بازار بود.وزیر صمت اضافه کرد: اگر 
در بورس بالاتر از قیمت فروخته شد، 
پول اضافی به خزانه وارد می شــود. 
بنابراین سود بازرگانی به صورت پویا 
تعیین می شــود تا در این سیاست به 

درستی عمل کنیم.
فاطمــی امیــن تصریــح کرد: 
آئین نامــه واردات خــودرو منافع 
غیرمتعــارف و غیرمعقــول و رانت 
را از بیــن برده اســت و بــه نفع کل 
کشور است .وزیر صمت تاکید کرد: 
وزارت صمت با هیچ خودروسازی 
مذاکره ای برای واردات نکرده است 

زیرا مــا واردکننده نیســتیم و فقط 
ضوابط فنی و اســتانداردها را تعیین 

می کنیم.
انحصار تولید کم می شود

فاطمــی امین در مــورد تولید 
خودرو از ســوی خودروسازانی غیر 
از ایران خودرو و ســایپا هم گفت: تا 
سال ۱4۰4 معادل ۳۰ درصد از تولید 
خودرو توسط خودروسازانی غیر از 
ایران خودرو و ســایپا انجام خواهد 

شد تا تمرکز تولید کم شود.
تعییــن ســقف ۲۰ هزار 
دلاری باعث واردات خودروی 

بیشتری می شود
وی در مورد اعمال سقف ارزی 
بــرای واردات خودرو، تصریح کرد: 
منابع ارزی کشــور بی انتها نیســت 
از این رو ســقف یــک میلیارد دلار 
به اضافه ســرمایه گــذاری خارجی 
را بــرای واردات خــودرو در نظــر 
گرفتیم. با این سیاســت خودروهای 
بیشــتری وارد می شود یعنی به جای 
واردات یک خودرو ۸۰ هزار دلاری، 
4 خــودروی ۲۰ هــزار دلاری وارد 

می شود.
وزیــر صمت همچنین در مورد 
احتمــال ممنوعیت مجــدد واردات 
خودرو در ســال ۱4۰۶ تصریح کرد: 
۵ سال آینده واردات ممنوع نمی شود 
بلکه طبق آئین نامه ســرمایه گذاری 

باید تا ۵ سال بماند.
اول  مرحلــه  در 
زیرمجموعه های خودروسازان 

واگذار می شود
وی در مــورد توقــف عرضه 
خودرو بــورس کالا کــه در بهار با 
دســتور وزارت صمت انجام شــد، 
گفــت: ما به تقویت بــورس کالا در 
۶ ماه گذشــته کمک زیادی کردیم، 
شیشــه، فــولاد و … در بورس کالا 
عرضه می شوند. ما مخالف شفافیت 

نیستیم.
فاطمی امین ادامه داد: عرضه ای 
کــه در بهار قرار بــود در بورس کالا 
انجام شــود بدون هماهنگی با ما بود 
و به همین دلیل بــا عرضه مخالفت 
کردیــم. ما بــه هیچ وجــه مخالف 

شفافیت نیستیم.
وی در مــورد واگذاری ســهام 
خودروســازان، اظهار کرد: با توجه 
به اینکه قیمت گذاری تمام شــده و 
فراخوان ســرمایه گذاری ارائه شده 
شــرکت های زیرمجموعــه ایــران 
خودرو و سایپا در مرحله اول واگذار 
خواهند شــد. وزیر صمت در مورد 
تعداد خودروهــای وارداتی، گفت: 
قــرار بر واردات یــک میلیارد یورو 
خودروی خارجی اســت که ممکن 
است بخشی با رمزارز انجام شود. اما 
بخشــی هم از طریق سرمایه گذاری 

خواهد بود.
وی ادامه داد: در واقع ســرمایه 
گــذار به جــای دلار و یورو آوردن، 

می توانــد خــودرو وارد کند و ریال 
حاصل شــده از فــروش خودرو را 
خارج نکند بلکه در داخل ســرمایه 

گذاری کند.
وضعیت اسقاط خودرو

وی همچنیــن در خصــوص 
اســقاط خودرو با انجــام واردات، 
اظهــار کرد: این موضــوع در قانون 
جدید ساماندهی خودرو اشاره شده 
که تعداد آنها توسط وزارت صمت و 
همچنین سازمان ملی استاندارد اعلام 

خواهد شد.
رشــد ۲۷۹ درصدی تولید 

خودروی کامل
فاطمــی امین در مــورد تولید 
خــودروی کامل هم اظهــار کرد: تا 
نهم شــهریور ماه ســال جاری ۳۳4 
هــزار و 4۶۳ درصد خودروی کامل 
تولید شده در حالی که این رقم برای 
مدت مشــابه پارسال ۸۸ هزار و ۳۱۲ 
خودرو بود؛ بنابراین تولید خودروی 
کامل ۲۷۹ درصد افزایش یافته است.
وی افزود: خودروی ناقص تا ۹ 
شــهریور ماه امسال 4۱ هزار دستگاه 
تولیــد در حالی که این رقم در مدت 
مشابه پارسال ۲۹۱ هزار دستگاه بود.

ســوءمدیریت  نبایــد 
خودروســاز به مصرف کننده 

منتقل شود
فاطمــی امین در مــورد قیمت 
گذاری دســتوری خــودرو گفت: 
قیمت گذاری باید منافع تولیدکننده 
و مصرف کننده را در نظر بگیرد. قرار 
نیســت ناکارآمدی تولیدکننده را به 

مصرف کننده منتقل کنیم.
وی افزود: به دلیل سوءمدیریت، 
هزینه های مالی و کاهش تولید گران 
در می آیــد پس ما بــه عنوان وزرات 
صمــت کــه حامــی تولیدکننده و 
مصرف کننده هستیم، قیمت را کنترل 

می کنیم.
وی در مــورد تولید خودروی 
ایرانــی - روســی، گفت: مــا وارد 
این پــروژه نمی شــویم بلکه خود 
خودروســازان دست به کار خواهند 

شد.
اجازه واردات لوازم خانگی 

را نمی دهیم
وی در مــورد صنعــت لوازم 
خانگــی گفــت: ۵ ماه امســال در 
مجموع لوازم خانگی ۱۷ درصد رشد 
تولید داشته ایم.وزیر صمت ادامه داد: 
صنعــت لوازم خانگــی روند رو به 
رشدی دارد و برنامه ای برای واردات 
نداریم بلکه برنامــه برای صادرات 
داریم و با چند کشــور خارجی مثل 
روسیه و عمان به توافق رسیده اند که 
به صورت ســرمایه گذاری مشترک 
در آن کشــور تولید داشــته باشند؛ 
یعنی قطعه و فناوری می فرســتیم و 
در آن کشــور تولید انجام می شــود. 
قبلًا ما مونتاژکار بودیم و الان فرایند 

برعکس شده است.

از تخلفات فولاد  بخشــی 
مبارکه، تخلف نبود

فاطمــی امین در مورد تخلفات 
فولاد مبارکه، اظهار کرد: ششم مهرماه 
ســال قبل به این نتیجه رســیدیم که 
اقدامات نادرســتی انجام شده از این 
رو مدیرعامل فولاد مبارکه تغییر کرد 
و تخلفــات مربوط به دوره مدیریت 

قبلی است.
وی افــزود: گزارش رســمی 
منتشر شــده در مورد تخلفات فولاد 
مبارکه در مجلس ۸ صفحه اســت اما 
گزارش غیررســمی منتشر شده در 

رسانه ها ۳۰۰ صفحه است.
وزیر صمت یادآور شد: به نظر 
کارشناسی من بخشی از تخلفات ذکر 
شده تخلف نبوده اند. اما باید دستگاه 

قضا نظرش را اعلام کند.
ایجاد سامانه پاسخگویی؛ 

به زودی
فاطمی امیــن در ادامه در مورد 
اتصال به پنجره واحد خدمات گفت: 
تعدادی از ســازمان ها همچون زمین 
شناســی، ای درو و … توســعه ای 
هستند و خدماتی برای مردم ندارند. 
مــا تاکنون در اتصال به این ســامانه 

خوب پیش رفته ایم.
وی در مورد اصلاح ســاختار 
وزارت صمــت، افزود: از ۱۰ ســال 
پیــش تاکنون وزارت صمت منجمد 
بود و اتفاق ساختاری جدیدی در این 
نهاد نیفتاده بود؛ به عنوان مثال قبل از 
ادغام من معاون برنامه ریزی وزارت 
صنایع و معــادن بودم و بعد از ادغام 
معاون هر دو وزارتخانه شــده بودم. 
پــس در میان ادغام یک تجمیعی رخ 
داده بود که تا پارسال هم ادامه داشت.
وزیــر صمت تصریــح کرد: ما 
با تغییر چارت در ســال گذشته، امر 
تلفیق را انجام دادیم. در خال حاضر 
هر دفتری به صــورت تخصصی به 

امور می پردازد.
فاطمــی امین افــزود: کارهای 
جدیدتری هم در دست اقدام داریم که 
یکی از آنها ایجاد سامانه پاسخگویی 
اســت تا از این طریق تمام مراجعات 
حضوری، تلفنی و غیرحضوری وارد 
سامانه می شــود و در بخش مربوطه 
تیکــت می شــود. در واقــع ما تمام 
خدمات را به ریز درآورده ایم و سوال 
و تقاضای مربوطه مســتقیم به دست 
مســئول مربوطه می رسد. همچنین 

۲۰۰ داشبورد تعریف کرده ایم.
توضیحات فاطمی امین در 
مورد زمان تکمیل سامانه جامع 

تجارت
وی در مورد زمان تکمیل سامانه 
جامع تجارت، اظهــار کرد: تکمیل 

سامانه جامع تجارت هیچ وقت تمام 
نمی شــود زیرا دائم درخواست های 
جدیــدی از این ســامانه داریم. باید 
اشــاره کنم که از دو ماه پیش در حال 
انجام کارهای دیگر هستیم تا تکمیل 

تر شود.
فاطمــی امین در مــورد اتصال 
گمرک به ســامانه جامع تجارت هم 
توضیــح داد: در مورد اتصال گمرک 
هم یک حداقل ارتباطات انجام شده 
و تبادل اطلاعات وجــود دارد ولی 
ما درخواســت دریافــت اطلاعات 
بیشتری داریم که وزیر امور اقتصادی 
و دارایــی هــم پذیرفته و در مســیر 
پذیــرش پیمانکار هســتیم؛ در واقع 
داده هــای گمرک به ســامانه جامع 
تجارت متصل است اما نرم افزار باید 

تغییر کند که کار پیمانکار است.
تجمیع بخشــی از وظایف 
و  صمــت  وزارتخانه هــای 
کشاورزی در وزارت بازرگانی

وزیر صمت در خصوص احیای 
وزارت بازرگانــی، توضیح داد: کار 
شفاف اســت و نیازی به توضیحات 
من نیست. اما یک طرحی در مجلس 
برای ایجاد وزارت بازرگانی داریم که 
دولت بــا این طرح موافقت کرده که 
معنای آن هم تفکیک صمت نیســت 
بلکه تشکیل وزارتخانه جدید است 
که بخشی از وظایف وزارت صمت 
و جهاد کشــاورزی در آن وزارتخانه 

تجمیع خواهد شد.
فعــال ســازی ۴۷۰ واحد 

صنعتی تعطیل
وی در مــورد احیای واحدهای 
صنعتی هــم گفت: از ابتدای ســال 
تاکنون 4۷۰ واحــد صنعتی تعطیل 

فعال شد.
وی همچنیــن در خصــوص 
ســرمایه گذاری خارجی انجام شده، 
اظهار کرد: در پنج ماه نخست امسال 
در ۶۱ پــروژه در بخش های صنعت، 
معدن و تجارت به ارزش ۳۵۰ میلیون 
دلار ســرمایه گذاری اتفاق افتاد که 
اســتان های فارس، خراسان جنوبی، 
خراســان رضوی، هرمزگان و تهران 

در این زمینه پیش رو بودند.
شناسایی محل های فساد

فاطمی امیــن در مورد امضای 
طلایی گفت: در گام نخست جاهایی 
که امضاهای طلایی و فســاد وجود 
دارد را شناسایی کردیم که یکی از این 
محل ها مربوط به بخش واردات بود. 
یکی از این حوزه هــا صدور کارت 
بازرگانی بود که پارســال اصلاح شد 
و رتبه بنــدی را برای واردات اعمال 

کردیم.
وی اضافه کــرد: همچنین رتبه 

بنــدی را برای صــادرات نیز اعمال 
خواهیم کرد.

وزیــر صمت افــزود: در جمع 
بنــدی و دریافت مبلغ بــرای مواد 
معدنی هم احتمال فساد وجود دارد، 
بنابراین اطلاعــات مربوط به تولید، 
خریــد و فــروش مــواد معدنی در 
سامانه جامع تجارت باید اعلام شود. 
در همین راستا اگر یک واحد معدنی 
فراورده های معدنی بخرد و فاکتور و 
صورت حساب الکترونیکی نداشته 

باشد، باید مالیات بدهد.
مزایده ۱۲۰۰ معدن در هفته 

پایانی شهریورماه
وزیر صمت در ادامه با اشــاره 
به برگــزاری مزایده یک هزار و ۲۰۰ 
معــدن، گفت: به دلیــل بروز برخی 
تخلفات، همچنین طی کردن فرآیند 
حقوقی و قیمت گذاری، این مســئله 
زمان بر شد، اما هفته آخر شهریور ماه 

مزایده ها آغاز می شود.
وی افزود: در این مزایده در سه 
مرحله یک هزار و ۲۰۰ معدن واگذار 
می شود که نخستین آن معدن ققنوس 

است.
فاطمی امین اضافه کرد: در این 
مزایده ها 4۹ مجوز برداشت، ۲ هزار 
و ۱۷۸ محدوده اکتشافی، یک هزار و 
۳۵ معــادن دارای پروانه بهره برداری 
و ۲۰۸ معــدن متروکه و در مجموع 
۵ هزار و 4۰ مزایده در ســه ماه آینده 

برگزار خواهد شد.
خام فروشی نداریم

وی در مورد خام فروشــی نیز 
گفت: خام فروشــی نداریم؛ دقیق تر 
بایــد بگویم که ســالانه ۵۰۰ میلیون 
تن مواد معدنی استخراج می شود که 
کل صادرات مــواد خام چهار و نیم 
میلیارد تومان است بنابراین نمی توان 
گفت خام فروشــی داریــم. اما نیمه 
خام فروشــی که ما مخالف همین هم 

هستیم.
در بخش اکتشــاف معادن 

عقب هستیم
وی با بیان اینکه در بخش معدن 
چندین عقــب ماندگی جدی وجود 
دارد، گفت: اولین عقب ماندگی ما در 
بخش معدن اکتشاف است، بنابراین 
اولین کار در این حوزه که از مهر سال 
گذشته در دستور کار بود یک برنامه 
گســترده اکتشاف بود که از خراسان 
جنوبی آغاز شــد و به زودی نتایج آن 

منتشر می شود.
فاطمی امیــن گفــت: ترازنامه 
ذخایــر معدنی که تاکنــون تولید و 
منتشــر نشده است نیز در دستور کار 
قــرار دارد و ایــن ترازنامه به زودی 

منتشر می شود.

۱۵ درصد حقــوق دولتی 
معادن باید در آن منطقه هزینه 

شود
فاطمــی امین در مــورد حقوق 
دولتی معــادن هم اظهــار کرد: ۱۵ 
درصد از حقوق دولتی معدن باید در 
آن محدوده هزینه شود که تا پارسال 
این اتفــاق نمی افتاد و اعداد کمتری 
هزینه می شــد اما امســال در لایحه 
بودجه گنجانده شــد و باید این ۱۵ 

درصد هزینه شود.
کمــک وزارت صمــت به 

بورس کالا
وزیر صمــت بــه افزایش ۵۷ 
درصدی ارزشی و ۹۳ درصدی وزنی 
معاملات در بورس کالا در نیمه دوم 
سال گذشته نســبت به نیمه نخست 
پارسال اشــاره کرد و گفت: افزایش 
معامــلات بورس کالا بــا همکاری 
وزارت صنعــت، معــدن و تجارت 
اتفاق افتاده، به طوری که محصولاتی 
نظیر ام دی اف، شیشــه و غیره برای 

نخستین بار وارد بورس شد.
وی تاکیــد کرد: وزارت صمت 
در یک ســال گذشــته به بورس کالا 
کمک کرده است و امروز محصولاتی 
نظیر ســیمان و فولاد به طور کامل در 

این بورس عرضه می شوند.
آئین نامــه رفع تعهد ارزی 
در کمیســیون اقتصادی دولت 

است 
وزیر صمــت در مورد آئین نامه 
رفــع تعهــد ارزی نیز اظهــار کرد: 
آئین نامه رفع تعهد ارزی در کمیسیون 

اقتصادی دولت است.
درصــدی   ۱۲۰ رشــد 

صادرات به روسیه
وی دربــاره تجــارت خارجی 
کشــور هــم گفت: در ســال ۱4۰۰ 
نســبت به ۱۳۹۹ رشــد صــادرات 
کشــور 4۰ درصد بوده است و در 4 
ماه نخست امسال نیز نسبت به مدت 
مشابه پارســال رشد ۲۰ درصدی را 

داشتیم.
فاطمی امین به ارتباط تجاری با 
روســیه نیز اشاره کرد و افزود: در تیر 
امسال نســبت به تیر سال قبل رشد 
صادرات ما به روسیه ۱۲۰ درصد بوده 
اســت.به گفته وی، رشــد صادرات 
ایران به آفریقا در ســال ۱4۰۰ نسبت 
به سال ۱۳۹۹ در مجموع ۱۰۰ درصد 

بوده است.

توضیحات وزیر صمت در مورد ابهامات واردات 
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